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”Det talte ord gælder” 

 

Spørgsmål 

Hvad er regeringens holdning til 

naturnationalparkerne og de vedtagne 

dispensationsmuligheder fra dyrevelfærdsloven? Vil 

ministeren redegøre for, hvorfor der skal være en 

dispensationsmulighed fra dyrevelfærdsloven i 

naturnationalparkerne, når andre der holder dyr, 

ikke skal have samme mulighed? 

 

Svar 

Tak for ordet. 

 

Lad mig så slå fast, at det er afgørende for mig, at dyr 

behandles forsvarligt.  

 

Ingen dyr i menneskers varetægt må hverken sulte 

eller lide anden nød. Og det er uanset, om de holdes i 

naturnationalparker, andre naturområder eller på 

stald. 
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Først vil jeg nævne, at der – som nævnt – endnu ikke 

er etableret naturnationalparker. Der er derfor heller 

ikke givet nogen dispensationer til 

naturnationalparker endnu. 

 

Dispensationsmuligheden er en mulighed 

Som jeg nævnte i salen i sidste uge i forbindelse med 

behandling af beslutningsforslag B 35, så er 

muligheden for dispensation i dyrevelfærdsloven for 

naturnationalparker netop kun en mulighed.  

 

Det er altså ikke ensbetydende med, at der bare gives 

dispensation til højre og venstre.  

 

Fødevarestyrelsen vil i hvert tilfælde være i dialog 

med Naturstyrelsen om behovet for en dispensation i 

den enkelte naturnationalpark. 

 

Og der vil blive fastsat vilkår og betingelser for en 

eventuel dispensation. Og de vilkår og betingelser 

vurderes på baggrund af den konkrete ansøgning og 

forvaltningsplan. 
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Vi kan altså stille specifikke krav ved individuelle 

dispensationer. Og disse krav kan målrettes den 

konkrete naturnationalpark og de bestemte dyr, der 

skal leve i den.  
 

Baggrunden for dispensationsmuligheden 

Miljøministeren nævnte baggrunden for 

dispensationsmuligheden. Den er jo, at dyrene skal 

holdes så ekstensivt som muligt og med så lidt 

indblanding fra mennesker som muligt.  
 

Ønsket er dyr, der kan indgå i naturen og leve mere 

frit. Naturnationalparkerne skal have en tilpas 

størrelse og karakter til, at dyrene selv kan finde nok 

føde, vand og beskyttelse mod vind og vejr.  
 

Der skal selvfølgelig være ordnede forhold for de dyr, 

der sættes ud i parkerne.  

Dispensation eller ej: Tilsynet med dyrene skal være 

tilstrækkeligt til, at syge og tilskadekomne dyr 

opdages i tide. Derfor skal der føres jævnligt tilsyn. 

Også hvis dispensationsmuligheden bruges. 
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Dyrene skal kunne få den nødvendige behandling 

eller aflives, hvis det er nødvendigt. 

 

Det skal også sikres, at der er tilstrækkeligt med føde 

i området til dyrene. Ingen dyr må sulte. 

 

Det indebærer, at der enten skal tilføres foder eller 

dyr fjernes fra området. Så bestanden netop er 

tilpasset fødegrundlaget.  

 

For at samle op, så skal dyrevelfærden sikres i 

naturnationalparkerne. Med eller uden dispensation. 

Det er afgørende.  
 

Evaluering af dispensationsmuligheden 

Regeringsgrundlaget er klart: Der arbejdes videre 

med at etablere naturnationalparker i Danmark.  

Men det står også klart i regeringsgrundlaget, at der 

også skal foretages en evaluering af 

dispensationsmuligheden.  
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Regeringen lægger op til, at evalueringen 

gennemføres ét år efter, at der er sat dyr ud i de første 

naturnationalparker med en dispensation.  
 

Der vil ud over det løbende tilsyn fra start være en 

sideløbende kontrol fra Fødevarestyrelsen. Denne 

kontrol udføres med henblik på, at dyrevelfærden for 

alle de dyr, der sættes ud i parkerne, ikke forringes 

som følge af en given dispensation. Herunder som 

følge af dyreholders tilsyn på bestandsniveau frem 

for individniveau.  
 

Og hvis der er dyr, der behandles uforsvarligt, så skal 

den ansvarlige dyreholder gribe ind med det samme. 

 

Det kan også være, at dispensationen skal 

tilbagekaldes, eller der skal fastsættes skærpede 

vilkår.  

For det er vigtigt, at en given dispensation ikke får 

negative konsekvenser for dyrenes velfærd.  
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Regeringen har endnu ikke taget stilling til, præcis 

hvordan evalueringen skal gennemføres.  

Men det vil selvfølgelig ske under hensyntagen til alle 

relevante hensyn. Og ikke mindst at sikre 

dyrevelfærden. 
 

Afrunding 

Der vil blive holdt nøje øje med dyrevelfærden i de 

kommende naturnationalparker. Dyrevelfærden skal 

være i orden. Både der, hvor dyr sættes ud med en 

dispensation. Og der hvor dyr sættes ud uden. 

Dyr i menneskers varetægt skal behandles 

forsvarligt. Det er vores pligt. 

Tak for ordet. 


